

B 长三角蓝皮书[®]

LUE BOOK OF YANGTZE RIVER DELTA

2014年
全面深化改革中的
长三角

THE YANGTZE RIVER DELTA IN COMPREHENSIVELY
DEEPENING REFORM (2014)

主编 / 张伟斌
执行主编 / 杨建华
副主编 / 杨亚琴 章寿荣



社会科学文献出版社
SOCIAL SCIENCES ACADEMIC PRESS (CHINA)

2014
版

B 楼宇的健康 与可持续发展

——中国绿色建筑与节能学术年会

2014年

全面深化改革中的 长三角

区域一体化
国家战略，长三角
如何再出发？

中国绿色建筑与节能学术年会



长三角蓝皮书

BLUE BOOK OF
YANGTZE RIVER DELTA



2014 年 全面深化改革中的长三角

THE YANGTZE RIVER DELTA IN COMPREHENSIVELY
DEEPENING REFORM (2014)

主 编 / 张伟斌

执行主编 / 杨建华

副 主 编 / 杨亚琴 章寿荣

图书在版编目(CIP)数据

2014 年全面深化改革中的长三角 / 张伟斌主编. —北京：社会科学文献出版社，2014. 10
(长三角蓝皮书)
ISBN 978 - 7 - 5097 - 6492 - 3

I . ①2… II . ①张… III. ①长江三角洲 - 区域经济发展 - 研究报告 - 2014 IV. ①F127. 5

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2014) 第 216792 号

长三角蓝皮书 2014 年全面深化改革中的长三角

主 编 / 张伟斌

执行主编 / 杨建华

副 主 编 / 杨亚琴 章寿荣

出 版 人 / 谢寿光

项目统筹 / 任文武

责任编辑 / 王凤兰 单远举

出 版 / 社会科学文献出版社 · 皮书出版分社 (010) 59367127

地址：北京市北三环中路甲 29 号院华龙大厦 邮编：100029

网址：www.ssap.com.cn

发 行 / 市场营销中心 (010) 59367081 59367090

读者服务中心 (010) 59367028

印 装 / 三河市东方印刷有限公司

规 格 / 开 本：787mm × 1092mm 1/16

印 张：28.5 字 数：367 千字

版 次 / 2014 年 10 月第 1 版 2014 年 10 月第 1 次印刷

书 号 / ISBN 978 - 7 - 5097 - 6492 - 3

定 价 / 69.00 元

皮书序列号 / B - 2005 - 031

本书如有破损、缺页、装订错误，请与本社读者服务中心联系更换

 版权所有 翻印必究

长三角蓝皮书编委会

主 编 张伟斌

执行主编 杨建华

副 主 编 杨亚琴 章寿荣

名誉主任 刘志彪 王 战

主 任 张伟斌

委 员 (按姓氏笔画为序)

王 振 卢敦基 刘志彪 刘旺洪

华忠林 孙克强 杨亚琴 杨建华

李安方 吴先满 陈建勋 章寿荣

黄仁伟 葛立成 潘世伟 戴 亮

主要编撰者简介

张伟斌 1963年10月生，浙江宁海人，法学硕士。现任浙江省社科院党委书记、副院长，研究员。曾任浙江省纪律检查委员会研究室副主任、主任、常委等职。

长期从事党风廉政建设和反腐倡廉政策研究和实践工作。一方面，主持或参与起草了大量的重要文稿、政策文件，每年都组织实施若干重要课题调研等；另一方面，结合工作实际，开展政治学、党建等方面理论研究。发表的论文主要有《试论政治文明》《关于创建廉政学的思考》《廉政学初探》《进一步落实党风廉政建设责任制的对策与建议》，出版的专著有《反腐败论》《惩防体系建设在浙江的探索与实践》等。据不完全统计，共有5项成果获中央纪委、监察部年度优秀调研成果（论文）评比一等奖（2项）、二等奖（1项）和优秀论文奖（2项）；共有3项成果获省委、省政府党政系统优秀调研报告评比二等奖（2项）、三等奖（1项）。

调任社科院工作后，直接从事人文社会科学研究的组织和管理工作。主要科研成果有：主持完成“关于精神富有问题研究”等重要课题，出版了《精神富有论》，主编《浙江历史人文读本》（8卷本），主编2012年、2013年《浙江发展研究报告》和2013年、2014年《浙江蓝皮书》（6卷本）；在《人民日报》《光明日报》等大报要刊发表了若干有创见的理论文章。

杨建华 研究员，浙江省社科院公共政策研究所所长，浙江省人民政府咨询委员会委员，浙江省社会学会会长，享受国务院政府

特殊津贴专家，中国社会学会常务理事，浙江师范大学社会学教授。主要从事社会发展、社会问题、社会政策研究，长期主编《浙江蓝皮书》（社会卷）。著作《社会化小生产：浙江现代化的内生逻辑》《经验中国：以浙江七村为个案》与《中华早期和合文化》分获浙江省政府哲学社会科学优秀成果一、二等奖。

杨亚琴 研究员，现任上海社会科学院智库科研处处长。主要从事区域经济、产业发展、改革开放、科技创新政策等方面的研究，主要学术成果有《上海对外开放发展战略》《聚焦大都市》《扩大内需论》等著作，以及《构建完善的科技创新政策支持体系》《上海现代服务业集群发展的途径与机理》《中国区域合作的发展趋势及相关对策研究》《信息化与工业化的内在关系及交互作用的制度结构安排》等论文，近年来主要参与“上海市经济社会‘十二五’发展规划”“关于服务经济发展的税收制度和税收政策”“吸引跨国公司地区总部在沪发展的对策措施”“新产业革命发展趋势、影响及对策措施的综合研究”“上海浦东开发区管理体制研究”等一些上海市重大决策咨询课题研究。

章寿荣 江苏省社会科学院科研处处长，研究员。主要研究方向为区域经济与发展经济学。江苏省委、省政府特约研究员，南京大学、南京农业大学兼职教授。近年来主要研究成果有《金融危机背景下的区域发展》《全面小康和基本现代化读本》《区域现代化》。发表学术论文 100 多篇，其中许多被《新华文摘》《人大复印报刊资料》转载。曾获得江苏省人民政府科技进步奖三等奖、江苏省人民政府哲学社会科学优秀成果二等奖各 1 项，近 10 篇研究报告得到省领导的肯定性批示。

摘要

《长三角蓝皮书》为江浙沪两省一市社会科学院组织撰写的区域年度发展报告，至今已是第10部，2014年的主题是“全面深化改革中的长三角”。

2013年被称作中国改革再出发年，改革已进入深水区和攻坚期。长三角地区是我国经济社会发展的增长极之一和我国率先跻身世界级城市群的地区，也是亚太地区重要国际门户和全球重要的先进制造业基地。在全球化背景下，长三角地区发展拥有不少机遇与优势，但近年来国际经济的波动及金融危机的冲击，对长三角经济社会发展造成很大影响，再加上其自身发展模式的固有弊病和资源环境约束矛盾的加剧，长三角地区发展面临不少的问题和挑战。长三角是中国发展的引擎，是中国发展的一个标杆，为应对经济全球化以及资源环境约束带来的各种挑战，长三角地区必须全面深化改革，要做改革的探路者、摸索者，大胆地闯、大胆地试。

本书对2013~2014年长三角区域改革发展及趋势作了全面深入分析。总报告全面系统总结了长三角区域2013年在经济体制、政府职能、社会领域、城乡发展等方面改革所取得的进展，分析了长三角区域改革发展仍面临诸多问题与挑战，研究了2014年及未来一个时期长三角区域改革发展的思路与对策。三个分报告是在全面深化改革的背景下分析江浙沪两省一市经济社会发展的基本状况及相对对策。专题报告则分别从经济、社会、城乡、文化、科技、生态等领域对相关问题进行了深入翔实的研究分析。本报告对决策部门认识长三角区域改革发展状况，把握长三角改革发展趋势，思考、制定长三角改革发展对策具有一定的参考价值。

Abstract

Blue Book of Yangtze River Delta is an annual development report of the Yangtze River Delta organized and written together by Jiangsu Academy of Social Sciences, Zhejiang Academy of Social Sciences and Shanghai Academy of Social Sciences. Now it is the 10th book. This year, the theme of this book is “the Yangtze River Delta in comprehensively deepening reform (2014)”.

2013 is called the year of China’s reform starting again. The reform has been in the deep end and the critical stage. The Yangtze River Delta is one of the growth poles for China’s economic and social development, the region stepping towards the world-class city group first, the important international gateway in Asia-Pacific region and an important base for advanced manufacturing industry in the whole world. In the context of globalization, the development of the Yangtze River Delta has got many opportunities and advantages, but in recent years the international economic fluctuations and the impact of the financial crisis have caused great influence on the economic and social development of the Yangtze River Delta. Coupled with the inherent shortcomings of its own development model and the rising constraints of resources and environment, many problems and challenges remain in the development of the Yangtze River Delta. The Yangtze River Delta is the engine and the benchmark of China’s development. To face the challenges of the economic globalization and the constraints of resources and environment, the Yangtze River Delta must deepen reforms comprehensively and play the roles as reform’s pathfinder and explorer to try bold experiments and blaze new trails.



This book gives a comprehensive and in-depth analysis of the state and trend about the reform and development of the Yangtze River Delta in 2013 – 2014. The general report summarizes the progress on reforms comprehensively and systemically made by the Yangtze River Delta in the areas like economic system, government functions, society and urban-rural development, analyses the problems and challenges of the reform and development the Yangtze River Delta still facing, and argues the thoughts and countermeasures for the reform and development of the Yangtze River Delta in 2014 and the coming years. The three sub-reports analyse the basic present situation and the corresponding countermeasures for the economic and social development of Jiangsu, Zhejiang and Shanghai. The special reports discuss and analyse the related issues in the fields like economy, society, urban-rural, culture, technology and ecology respectively. Undoubtedly, this book will have a reference value for us to understand the development state of the Yangtze River Delta, grasp the trend about the reform and development of the Yangtze River Delta and formulate the reform and development strategies of the Yangtze River Delta.

目录



B I 总报告

B.1 改革助推长三角发展

| | |
|---------------------------|--------------|
| ——2013~2014年长三角改革发展评估分析 | |
| | 杨建华 冯超 / 001 |
| 一 2013年长三角改革发展基本现状 | / 003 |
| 二 长三角改革发展面临的问题与挑战 | / 024 |
| 三 2014年长三角改革发展思考与展望 | / 030 |

B II 分报告

B.2 应对环境变化，促进平稳增长

| | |
|----------------------|------------------|
| ——2013~2014年上海经济形势分析 | |
| | 周国平 高炜宇 王丹 / 036 |

B.3 深化结构调整打造升级版：江苏人均GDP

| | |
|------------------------|-----------|
| 达到1万美元后的新发展思路与对策 | 刘志彪 / 053 |
|------------------------|-----------|

B.4 2013~2014年浙江经济社会发展状况

| | |
|-------------|---------------|
| 评估与分析 | 葛立成 杨建华 / 063 |
|-------------|---------------|



B III 专题报告

- B.5 上海自贸区对长三角竞争与合作的影响分析 张远鹏 / 092
- B.6 长三角地区主要城市商务成本比较研究 陈建军 陈怀锦 / 107
- B.7 长三角地方金融改革与创新 郭 鹰 / 134
- B.8 长三角乡村空间转型发展研究 吴可人 / 155
- B.9 长三角生态环境形势与对策 李宁宁 / 177
- B.10 关于新型城镇化的若干意见与建议 王 战 / 191
- B.11 发展文化创意小镇，开启城镇化新路径 王慧敏 / 199
- B.12 江苏完善农村社会保障体系研究 包宗顺 / 217
- B.13 推进上海空间结构与城市转型
协调发展研究 李 健 / 231
- B.14 外资准入国民待遇与负面清单
管理模式研究 王中美 / 249
- B.15 新产业革命背景下上海制造业发展的政策选择
——从单一产业政策向普惠的产业环境政策
转变 杨亚琴 刘 亮 / 267
- B.16 能源约束下的上海工业结构调整 梁朝晖 / 282
- B.17 江苏战略性新兴产业发展的新趋势、
新布局与新政策 陈 柳 / 307
- B.18 创新制度环境促进中小企业转型升级 章寿荣 / 321
- B.19 推进改革开放 提升浙江经济增长
新动力 聂献忠 / 331

- B.20** 中国特色科技产业创新园区管理模式研究
——以张江国家自主创新示范区为例 陈建勋 / 340
- B.21** 上海技术创新服务平台建设典型案例分析
..... 王玉梅 虞 震 顾丽英 / 358
- B.22** 2013 年上海科技进步统计监测简报 朱平芳 / 381
- B.23** 江苏维护金融稳定、防范化解金融
风险问题研究 吴先满 等 / 398
- B.24** 深化涉海经济领域财税政策改革研究
——基于舟山群岛新区的分析 查志强 / 422

皮书数据库阅读使用指南

CONTENTS



Ⓑ I General Report

- Ⓑ.1 Reforms Boost the Development of Yangtze River Delta:
Evaluation and Analysis on Reform and Development of the
Yangtze River Delta Region

Yang Jianhua, Feng Chao / 001

Ⓑ II Sub-Report

- Ⓑ.2 Tackling Climate Change, Promoting Steady Growth: Analysis of
Shanghai Economic Situation in 2013-2014

Zhou Guoping, Gao Weiyu and Wang Dan / 036

- Ⓑ.3 Thought and Strategy for Deepening Industrial Structure and
Forging Updated Version of Jiangsu Economy after Jiangsu's
GDP per Capital Reach \$10000

Liu Zhibiao / 053

- Ⓑ.4 Evaluation and Analysis on Economic and Social Development
of Zhejiang in 2013-2014

Ge Licheng, Yang Jianhua / 063

III Special Topics

- III.5 Analysis of the Impact of Shanghai FTA on the Competition and Cooperation of Yangtze River Delta *Zhang Yuanpeng / 092*
- III.6 A Comparative Study on Business Cost of Major Cities in Yangtze River Delta Region *Chen Jianjun, Chen Huajin / 107*
- III.7 Local Financial Reform and Innovation in Yangtze River Delta *Guo Ying / 134*
- III.8 Study on the Transformation and Development of Rural Space in Yangtze River Delta *Wu Keren / 155*
- III.9 Situation and Countermeasures for the Ecological Environment of Yangtze River Delta *Li Ningning / 177*
- III.10 Some Opinions and Suggestions about the New-Type Urbanization *Wang Zhan / 191*
- III.11 Promote the Development of Cultural and Creative Town, Open a New Path for Urbanization *Wang Huimin / 199*
- III.12 Research on Improving the Rural Social Security System in Jiangsu *Bao Zongshun / 217*
- III.13 Research on Promoting the Coordinated Development between Spatial Structure and City Transformation in Shanghai *Li Jian / 231*
- III.14 Research on National Treatment to Foreign Investment Access and the Negative List Management Mode *Wang Zhongmei / 249*
- III.15 Policy Option for the Development of Shanghai Manufacturing Industry Under the Background of the New Industrial Revolution: Changing from Single Industrial Policy to Generic Industry Environment Policy *Yang Yaqin, Liu Liang / 267*



- Ⅲ.16 Adjustment of Industrial Structure in Shanghai Under the Constraints of Energy *Liang Chaobui / 282*
- Ⅲ.17 The New Trend, the New Layout and the New Policy about the Development of Strategic Emerging Industries in Jiangsu *Chen Liu / 307*
- Ⅲ.18 Innovate the Institutional Environment to Promote the Transformation and Upgrading of Small and Medium Enterprises *Zhang Shourong / 321*
- Ⅲ.19 Promote the Reform and Opening Up to Provide the New Impetus for Zhejiang Economic Growth *Nie Xianzhong / 331*
- Ⅲ.20 Research on the Management Mode of Technology Industry Innovation Areas with Chinese Characteristics :Take Zhangjiang National Independent Innovation Demonstration Area As an Example *Chen Jianxun / 340*
- Ⅲ.21 Study on Constructing Ways of Shanghai Technology Innovation Service Platform *Wang Yumei, Yu Zhen and Gu Lijying / 358*
- Ⅲ.22 Analysis of Statistical Supervision on Shanghai Scientific and Technological Progress in 2013 *Zhu Pingfang / 381*
- Ⅲ.23 Study on the Problem of Preventing Financial Risks and Maintaining Financial Stability in Jiangsu *Wu Xianman etc./ 398*
- Ⅲ.24 Study on Deepening the Reform of the Fiscal and Taxation Policy in the Economic Field Related to the Sea:Based on the Analysis of Zhoushan Islands District *Zha Zhiqiang / 422*

总 报 告



General Report



改革助推长三角发展

——2013~2014年长三角改革发展评估分析

杨建华 冯超*

摘要：

本文对2013年长三角改革发展状况进行评估，分析改革面临的问题和挑战，并对2014年长三角改革发展进行思考与展望。2013年，长三角改革发展稳步推进，江浙沪两省一市在经济体制改革、行政体制改革、社会体制改革、城乡体制改革等方面取得了很大进展；但也面临经济增长方式仍然粗放、政府

* 杨建华，浙江省社会科学院公共政策研究所所长，浙江省社会学会会长，研究员，主要研究领域为社会发展、社会政策、社会问题；冯超，浙江省社会主义学院教师，主要研究领域为社会发展。